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r é n y l ő t , eddig 'eredmény nélkül, valószínűleg 
végérvényesen megszökött, hiszen Fiúméból 
olyan könnyű megugrani. Nyomoz a városi 
és a határrendőrség, ez utóbbi talán ered-
ménnyel, nagyon ügyes detektivjei vannak. 
De ma még azt sem tudják, hol készült a 
bomba. 

— Mikor lesznek a választások Fiúmé-
ban? — kérdezte munkatársunk. 

— Még nincs megállapítva, — mondta 
a kormányzó — egyelőre még a választói 
névjegyzék sincs készen. Tiz nap van még a 
felszólamlások beadására, október végéig ta-
lán dönt a közigazgatási biróság és akkor 
novemberre kitűzhetjük a választásokat. 

A közgyűlés leszavazta 
a házbérfilléreket. 

— Elfogadták a Földhitelintézet 
3 milliós kölcsönajánlatát. — 

(Saját tudósítónktól.) Csütörtökön dél-
után négy órakor rendkívüli közgyűlést tar-
tott a város törvényhatósági bizottsága. A 
közgyűlés két legfontosabb pontja a házbér-
fillérekre vonatkozó tanácsi előterjesztés és 
a három milliós kölcsön ügye volt. Megelé-
gedéssel konstatáljuk, hogy a közgyűlés a 
házbérfillérekről szóló szabályrendeletet le-
vette a napirendről és .a Délmagyar ország 
részéről is régóta hangoztatott arra az állás-
pontra helyezkedett, hogy a lakosságot a ház-
bérfillérek adójával megterhelni, különösen a 
mai pénzszük viszonyok között helytelen és 
káros következményekkel járó gazdálkodás. 
Akkor is a város közönségére hárult volna 
ez a teher, ha a háztulajdonosokat kötelez-
ték volna a megfizetésére, mert viszont a 
háztulajdonosok a lakókat stájgerolták volna. 
Ezt belátta a közgyűlés is és egyhangúlag el-
vetette a tanács javaslatát. Rövid polémia 
után elfogadta a Földhitelintézetnek a három 
milliós kölcsönajánlatát, majd megszavazta a 
tápéi komp kijavítására, valamint a komphoz 
vezető ut kikövezésére szükséges 31.800 ko-
ronát. Részletes tudósításunk itt követke-
zik. , i i • . ' f i 

A közgyűlésen Bokor Páll helyettes pol-
gármester elnökölt. A jegyzőkönyvet Trnch-
ler Endre főjegyző és Rock Lápot aljegyző 
vezették. A közgyűlés mindjár t a megnyitás 
után áttér a. napirend tárgyalására. 

Koczor János adóügyi t'anáicsos referált 
a házbérfillérek dolgáról. A háritár fillérekről 
szóló miniszteri leirt tudValevőleg megsem-
misítette a közgyűlésnek azt a határozatát, 
hogy a házibarfilléreket. közvetlenül a Palkóik-
tól szedje a város. Egyidejűleg a belügymi-
niszter a hótíI'érti 1 lőrékről szóló szabályren-
delet újraalkotása., illetve a kívánt változta-
tások értelmében való módosításra utasította 
a~ várost, aminek a tanács .eleiget is tett. Az 
előaidó bemutatja a közgyűlésnek a módosí-
tott szabályrendeletet, amély szerint a ház-
bérfilléreket a háztulajdonosok fizetik és ők 
ha j t ják be a lakókon. Kéri az előadó taná-
csos a közgyűlést, hogy a módosított szabály-
rendeletet fogadja el. 

Fölkiáltások: Levenni a napirendről! 
Szmollény Nándor fölszó tatásában az 

egész házjbiérfillér-batározatot, amelyet, a köz-
gyűlés annak idején hozott, törvényellenes-
nék tar t ja . Egy véleményen Main a háztulaj-
donosokkal, mert ha a házbérfillérek terhét a 
háztulajdonosokra hár í t ják, ezek viszont a 
lakókon ha j t j ák be kiadásúikat. Igazságtalan-

nak tar t ja , hogy a vámos maga járulljon hoz-
zá aiboz, hogy a háiztulliajidonosok a lakókat 
majdnem negyedmillió koronáival stájgerol-
ják és épen. ezért kéri a közgyűlést, hogy a 
tanács javaslata fölött térjen napirendre. Kő-
szó István dr. ugyanezt javasolja. Koczor 
János a felszólalásokra adott válaszálban vé-
delmezi a tanács javaslatát, de ki jellenti, hoz-
zá járul álhoz, hogy a régi szábályirenidelet, a 
mely december végéivel lejár, a didiig, amíg az 
ujat megalkotják, érvényben maradjon s ez-
iránt irjon föl a közgyűlés a belügyminisz-
terihez. 

Elnök szavazás alá bocsátja a kérdést. A 
közgyűlés egyhangúlag hozzájárult a régi 
szabályrendelet meghosszabbításához, ellen-
ben napirendre tért a házbér fillérek behoza-
talát célzó tanácsi javaslat fölött. 

A Földhitelintézet három miiJliós kölcsön-
ajánla,tárói Balogh Károly pénzügyi taná-
csos referált. A hárommilliós kölcsönre — 
mint már több ízben megírtuk — azért Van 
szükség, mert áfchól akar ják fölépíteni a hon-
védtüzéírüáktanyát. A Fölídhitélintózet igen 
kedvező föltételek mellett hajlandó a jelzá-
logkölcsönt folyósítani, ha a város megfele-
lő garanciát nyújt . A tanács fölhatalmazást 
kér a közgyűléstől a kölcsön fölvételére. A 
hárommilliót a városon kívüli úgynevezett 
feketeföldiekre táblázzák be, amelyéknek érté-
ke tizenöt millió koronára m g . 

Lövész Antal azt kérdezi, hogy ameny-
nyiben a pénzügyi viszonyok európaszerte 
megjavulnák, módjában áll-e a városnák, 
hogy a kölcsönt 3 százalékos, féléves fölanon-
dássial konvertálja. Kószó István dr. ellenzi 
a kölcsön föllivételét és azt indítványozza, 
hogy álljon él a város a kölcsön fölvételé-
től. 

Fölkiáltások: Nem lehet! 
Bokor Adolf ábban a hitiben volt, hogy 

Kószó István dr. elismerését fogja kifejezni 
a polgármester iránt, amiért lehetővé tette, 
hogy a város egy ilyen rendkívül előnyös 
kölcsönhöz hozzájusson. Sőt ha biztosan tud-
ná, hogy a Földhitelintézet hajlandó volna 
ezt a kölcsönt, az ismeretes kantélák mellett 
hét millióra kiterjeszteni, még indítvány óz-
ná is, hogy hét milliót vegyen föl a város. 
A tánácsii javaslat elfogadását kéri. Sőreghy 
Mátyás felszólaláisa után l Vetne r Miksa be-
szólt, szintén előnyösnek t a r t j a a Földhitelin-
tézet ajánlatát , annál is inkább, mert a fő-
város még sokkal drágább kölesönt tutíótt 
csak kapni. 

Balogh Károly válaszolt ezután a fiöl-
szólal ásókra és kijelenti, hogy a város a köl-
csönt mindemkor föl mondhatja ós visszafizet-
heti, ha azt lát já, hogy javulnak a pénziviszo-
nyok és eiőnyösiébb kölcsönre tehet szert. A 
közgyűlés névszerinti szavazás ut ján döntött 
és elfogadta a tanács javaslatát. 

A tápéi :kcunp már évek óta olyan rozo-
ga állapotban van, hogy életveszélyes ra j ta 
a közlekedés ós minduntalan a komp elsiilye-
désétől kell tartani. A tavasszal mozgalmat 
indítottak a tápéilak, hogy hid épüljön a fa-
lujuk alatt a Tiszán, de a mozgalom hiábava-
lónak bizonyult, mert nincs pénz. Igy most 
már csalk aura kérték a várost a tápáraik, 
hogy a kompot legalább hoZassa. rendbe, hogy 
használható legyen. A tanács javasolja a köz 
gyűlésnek a komp kijavítását s erre a oélra 
5800 korona költség megszavazását kéri. A 
közgyűlés a költséget megszavazta. 

Ugyancsak a tápéiaik kérték a várost, 
hogy a komphoz vezető 400 méteres utat kö-
veztesse ki, mert különösen esős időben lehe-
tetlen a közlekedés a feneketlen sár miatt. A 

métrnökség elkészítette az ut kikövezésére vo-
natkozó költségvetést, amely szerint a mun-
kálatok 26000 koronába kerülnek. A közgyű-
lés a tanács előterjesztésére erre a kiadásra 
felhatalmazást adott. Ezután az elnök a rend 
kiivtüli közgyűlést herekésztette. 

Vásárhelyiek 
a miniszterelnöknél. 

— Tisza István beszéde. — 

(Saját tudósítónktól.) Tudvalevőleg Hód-
mezővásárhely is azok közé az alföldi váro-
sok közé tartozik, amely Tisza István gráfot 
díszpolgárrá választotta és a kormányának 
bizalmat szavazott. A mai napon egy hatal-
mas küldöttség tért fel Budapestre, Juhász 
Mjihály polgármester vezetésévél, hogy a 
miniszterelnököt üdvözölje és á tadja a dísz-
polgári oklevelet, 

Tksza István gróf a déli óráiban fogadta 
a küldöttséget. Juhász Mihály polgármester 
tömör heifeédhlen, Mikesen űdVöaöllte Tiáz.a 
István gróf miniszterelnököt. Hangsúlyozta 
a polgármester, hogy Vásárhely nagy több-
séggel bármikor kész beigazolni, hogy he-
lyesli Tisza István politikáját. 

Tisza István gróf válaszában kijelentet-
te, hogy hálás köszönetet mond a megtisz-
teltetésért, 

— Nagyon jól esett, — úgymond, — hogy 
ép az alföldi városok siettek bizalmukról biz-
tosítani, mert az ón lelkem teljesen egybe-
forr t az Alfölddel és annak magyarságával: 
az Alföld népével. 

.Lelkes éljenzés fogadta Tisza rövid vá-
laszát, majd a miniszterelnök elilieszélgetett 
a küldöttség tagjaival. 

Hélután a Hungáriában bankettet adott, 
a miniszterelnök a vásárhelyiek tiszteleté-
re. S'okan jelentek meg, képviselők is. Az el-
ső pohárköszöntőt Tisza gróf mondotta: Vá-
sárhely polgárságát éltette, pártkülönbség 
nélkül. 

— Ha elvekért külön-külön harciba is 
szállunk, azért vannak olyan kérdések, ame-
lyekben ez ország minden népének és min-
den emberének meg kelll egyezniük és amely 
kérdéseket nem szabad soha feláldoznunk! — 
mondotta többek között Tisza István. 

Cicátricis Lajos főispán Khun-Hédervá-
ry Károly grófot éltette, aki válaszolt az 
üdvözlésre. 

Beöthy Pál, a képviselőház elnöke is fel-
szólalt e banketten és rendkívüli érdekesen 
szólt arról, hogy a városok polgárságának 
igenis meg kell szólalniuk s tudtára kell ad-
uink a képviselőknek, miszerint a parla-
menti munkát föltétlenül megkövetelik tő-
lük, hiszen főként, ezért küldték fel őket. 
Ajánlotta, hogy Hódmezővásárhely polgár-
sága szólaljon fel arra nézve, hogy ne tűr-
jék tovább a váras képviselőjének parlamen-
ten kivül való politikai munkáját , hanem 
nyíltan szólítsák fel, hogy vegyen részt a 
parlamenti munkában, A beszéd nagy hatást 
keltett. 

BntorVásárlok 
Tisztelettel 
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